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REVISTA PRESEI 

 

 

 Parlament/ Ultima zi de audieri pentru miniştrii propuşi în Guvernul Orban 

II 

Ultimii cinci miniştri propuşi pentru a face parte din Guvernul Orban II vor fi 

audiaţi miercuri în comisiile reunite de specialitate ale Parlamentului. 

 

Potrivit programului aprobat de Birourile reunite ale Legislativului, miercuri, în 

ultima zi de audieri, sunt aşteptaţi în faţa deputaţilor şi senatorilor Adrian Oros - 

ministrul propus al Agriculturii şi Dezvoltării Rurale (ora 9,00), Victor Costache - 

ministrul propus al Sănătăţii (10,00), Marcel Boloş - ministrul propus al Fondurilor 

Europene (12,00), Violeta Alexandru - ministrul propus al Muncii (13,00) 

şi Lucian Bode - ministrul propus al Transporturilor (ora 15,00). 

 

În cele două zile de audieri, luni şi marţi, doar trei miniştri propuşi au primit avizul 

pozitiv în comisiile permanente reunite ale Legislativului - este vorba despre 

ministrul propus al Apărării, Nicolae Ciucă, ministrul propus la Economie, Energie 

şi Mediu de Afaceri, Virgil Popescu, şi ministrul propus al Afacerilor 

Externe, Bogdan Aurescu. 

 

Toţi ceilalţi au primit aviz negativ la comisii: Florin Cîţu - Ministerul 

Finanţelor, Costel Alexe - Ministerul Mediului, Marcel Vela - Ministerul 

Afacerilor Interne, Ion Ştefan - Ministerul Dezvoltării, Ionuţ Stroe - Ministerul 

Tineretului şi Sportului, Cătălin Predoiu - Ministerul Justiţiei, Monica Anisie - 

Ministerul Educaţiei şi Bogdan Gheorghiu - Ministerul Culturii. 

 

*** Potrivit Regulamentului şedinţelor comune ale Parlamentului, fiecare candidat 

pentru funcţia de ministru este audiat, în şedinţă comună, de comisiile permanente 

ale celor două Camere al căror obiect de activitate corespunde sferei de competenţă 

a viitorului ministru. 

 

https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/17/audieri-ministri-nicolae-ciuca-aviz-pozitiv-pentru-functia-de-ministru-al-apararii--450459
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/18/audieri-ministri-virgil-popescu-aviz-pozitiv-pentru-portofoliul-de-ministru-al-economiei-energiei-si-mediului-de-afaceri--450885
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/18/audieri-ministri-bogdan-aurescu-aviz-pozitiv-pentru-functia-de-ministru-de-externe--451230
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/17/audieri-ministri-florin-citu-aviz-negativ-pentru-portofoliul-de-ministru-al-finantelor-publice--450430
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/17/audieri-ministri-costel-alexe-a-primit-aviz-negativ-pentru-un-nou-mandat-de-ministru-al-mediului-apelor-si-padurilor--450444
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/17/audieri-ministri-marcel-vela-aviz-negativ-pentru-functia-de-ministru-al-internelor--450546
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/18/update-audieri-ministri-ion-stefan-aviz-negativ-pentru-portofoliul-dezvoltarii--450915
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/18/audieri-ministri-ionut-stroe-aviz-negativ-pentru-functia-de-ministru-al-tineretului-si-sportului--451044
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/18/audieri-ministri-catalin-predoiu-aviz-negativ-pentru-portofoliul-de-la-justitie--451163
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/18/audieri-ministri-monica-anisie-aviz-negativ-pentru-functia-de-ministru-al-educatiei-si-cercetarii--451204
https://www.agerpres.ro/politica/2020/02/18/audieri-ministri-bogdan-gheorghiu-aviz-negativ-pentru-functia-de-ministru-al-culturii--451269
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În urma audierii, comisiile vor întocmi un aviz comun consultativ, motivat. 

 

Pe 24 februarie este programat, în plenul Parlamentului, votul de învestitură a 

noului Cabinet. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Senat: OUG privind organizarea alegerilor parlamentare anticipate - 

miercuri, pe ordinea de zi a plenului 

Senatul ar putea dezbate, în şedinţa plenului de miercuri, în calitate de primă 

Cameră legislativă sesizată, OUG 26/2020 privind organizarea alegerilor 

parlamentare anticipate, actul normativ fiind înscris pe ordinea de zi sub menţiunea 

depunerii raportului, potrivit site-ului instituţiei. 

 

Comisia juridică a Senatului a acordat, marţi, un raport de admitere pentru 

respingerea acestei OUG. Senatorii jurişti au adoptat un amendament propus de 

UDMR prin care a fost modificat titlul actului normativ din "proiect pentru 

aprobarea OUG" în "proiect pentru respingerea OUG". 

 

Raportul de admitere a actului normativ de respingere a ordonanţei a fost 

adoptat cu opt voturi "pentru" şi trei "împotrivă". 

 

Preşedintele Comisiei juridice, Şerban Nicolae, a invocat avizul negativ al 

Consiliului Legislativ, explicând că un astfel de aviz pentru OUG "trebuie obţinut 

înainte de adoptare în şedinţa de Guvern" şi că lipsa acestui aviz "duce la 

neconstituţionalitatea" acestei legi. 

 

Liderul grupului PNL din Senat, Daniel Fenechiu, a explicat că motivarea 

raportului pentru respingerea OUG ţine de "matematica parlamentară" şi nu de 

avizul Consiliului Legislativ. 

 

Actul normativ iniţiat de Guvern prevede, printre altele, trei zile de vot în diaspora, 

dublarea numărului de parlamentari pentru diaspora şi posibilitatea de a vota la 

orice secţie.  

https://www.agerpres.ro/viata-parlamentara/2020/02/18/senat-comisia-juridica-raport-de-admitere-pentru-respingerea-oug-referitoare-la-organizarea-alegerilor-parlamentare-anticipate--450891
https://www.agerpres.ro/viata-parlamentara/2020/02/18/senat-comisia-juridica-raport-de-admitere-pentru-respingerea-oug-referitoare-la-organizarea-alegerilor-parlamentare-anticipate--450891
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Ordonanţa reduce unele termene - termenul prevăzut pentru anunţarea datei 

alegerilor după dizolvarea Parlamentului este de 50 de zile, iar acest anunţ poate fi 

făcut în termen de cinci zile de la dizolvarea Legislativului. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Miercuri - CExN al PSD; ar putea fi discutate strategia parlamentară, 

congresul partidului şi raportul lui Vulpescu 

Comitetul Executiv Naţional al PSD se reuneşte miercuri în şedinţă, pe ordinea de 

zi aflându-se mai multe subiecte, printre care strategia parlamentarilor partidului la 

votul din plen pe învestirea Guvernului Orban 2, organizarea Congresului social-

democraţilor şi analiza raportului făcut de preşedintele interimar al Consiliului 

Naţional al PSD, Ionuţ Vulpescu. 

 

Preşedintele interimar al PSD, Marcel Ciolacu, anunţa săptămâna trecută că pe 19 

februarie urmează să fie luată o decizie cu privire la data Congresului. 

 

"Am picat cu toţii de acord ca pe 19 februarie să stabilim data Congresului. 

Consider, în continuare, că nu este o prioritate Congresul, prioritatea este strategia 

partidului şi organizarea pentru alegeri, să fim pregătiţi pentru orice variante de 

alegeri", a precizat Ciolacu. 

 

În şedinţa CExN de miercuri ar putea fi analizat şi raportul întocmit de preşedintele 

interimar al Consiliului Naţional al PSD, Ionuţ Vulpescu. 

 

Acest raport a fost făcut public de Vulpescu pe 13 februarie, înainte de a fi discutat 

în interiorul partidului, iar acest lucru l-a nemulţumit pe Ciolacu. 

 

În raport sunt identificate 40 de probleme "acumulate" de partid, pentru care s-ar fi 

pierdut şi alegerile din 2019. 

 

"Pentru prima dată, după mult timp, avem în PSD o dezbatere transparentă, cu 

argumente, în care părerea fiecăruia dintre colegi este respectată. Am spus foarte 

clar că PSD are nevoie urgent de un proiect de reconstrucţie.  
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La fel, am spus că, pentru a repara, trebuie să ştii exact ce s-a greşit. Apoi poţi veni 

cu soluţii. Domnul Vulpescu este preşedintele Consiliului Naţional al PSD şi este 

firesc să facă o analiză care conţine multe dintre lucrurile discutate deja în 

interiorul partidului. Sunt greşeli pe care ni le-am asumat şi pe care nu vrem să le 

mai repetăm. Acest raport va fi dezbătut cel mai probabil în următoarea şedinţă a 

forurilor de conducere ale PSD. Domnul Vulpescu mi-a prezentat acest document. 

Aş fi preferat să-l discutăm mai întâi în interiorul partidului şi apoi să-l facă public, 

dar a fost alegerea sa", afirma săptămâna trecută Ciolacu. 

 

Raportul intitulat "PSD încotro? 2016-2019 - Analiza evoluţiei electorale a PSD" 

prezintă o serie de decizii politice şi factori care au dus la pierderea a "aproape 1,2 

milioane de voturi în mai puţin de 3 ani". Printre cele 40 de "probleme acumulate" 

de PSD sunt menţionate erodarea identităţii politice social-democrate, distanţarea, 

până la izolare, a unor lideri ai partidului faţă de social-democraţia europeană şi de 

multe dintre politicile europene.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 CCR dezbate sesizarea pe desemnarea lui Orban ca premier pe 24 februarie, 

in aceeasi zi cu votul de investitura 

Curtea Constitutionala va dezbate, pe 24 februarie, sesizarea referitoare la un 

conflict juridic de natura constitutionala intre presedinte si Parlament privind 

desemnarea liderului PNL Ludovic Orban in functia de premier. 

 

Astfel, cererile presedintilor Camerei Deputatilor si Senatului de solutionare a 

conflictului dintre presedintele Romaniei si Parlament se vor judeca pe 24 

februarie, incepand cu ora 11:00. 

 

Potrivit documentului semnat de presedintii celor doua camere ale Parlamentului, 

conflictul consta in "exercitarea in mod discretionar a atributiilor presedintelui, 

astfel cum acestea sunt reglementate de Constitutie, de desemnare, in data de 6 

februarie, a candidatului Ludovic Orban la functia de prim-ministru". 
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In sesizare se arata ca desemnarea lui Orban la functia de prim-ministru a fost 

facuta "cu incalcarea, in mod direct sau indirect principiilor sau dispozitiilor 

constitutionale". In acest sens, ar fi fost incalcate: "principiul colaborarii loiale 

intre institutiile publice, derivat din art. 1 alin. (4); obligatia constitutionala de a 

veghea la respectarea Constitutiei si la buna functionare a autoritatilor publice, 

inscrisa in art. 80 alin. (2) teza I; obligatia constitutionala de a exercita functia de 

mediere intre puterile statului, inscrisa in art. 80 alin. (2) teza a II-a", se sustine in 

documentul mentionat. 

 

"De asemenea, prin acest demers, Presedintele Romaniei a nesocotit si a deturnat 

de la scopul prevazut de legiuitorul constituant dispozitiile imperative inscrise in 

art. 114 alin. (2) din legea fundamentala, potrivit carora Guvernul este demis daca 

o motiune de cenzura, depusa in termen de 3 zile de la prezentarea proiectului de 

lege, a fost votata in conditiile art. 113. Nominalizandu-l drept premier pe Ludovic 

Orban, Presedintele Romaniei incalca vointa Parlamentului, care tocmai i-a retras 

increderea acestuia prin recenta motiune de cenzura. 

 

Respingand propunerea de premier formulata de o majoritate parlamentara, 

Presedintele Romaniei va declansa, astfel cum a declarat, un conflict juridic de 

natura constitutionala, impiedicand formarea unui Guvern, cu scopul declarat de a 

dizolva Parlamentul si de a ajunge la alegeri anticipate", mai precizeaza sesizarea. 

 

Conform documentului, art. 89 alin.(1) din Constitutia Romaniei, republicata, 

prevede dizolvarea Parlamentului ca mijloc de rezolvare a crizei guvernamentale, 

nerezolvata de catre Parlament ca urmare a faptului ca nu acorda votul de incredere 

unui Guvern, dupa doua incercari esuate si implinirea unui termen de 60 de zile, 

scopul fiind alegerea unui nou Parlament care sa poata rezolva criza, iar 

presedintele Romaniei incalca aceste dispozitii, "declarand deschis ca are ca scop 

alegeri anticipate, folosind ca mijloc nerezolvarea crizei guvernamentale mai mult 

de 60 de zile", se mai argumenteaza in sesizarea la CCR. 
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"Odata cu solutionarea conflictului juridic de natura constitutionala, semnalam ca 

este necesar, totodata, a se stabili conduita la care autoritatile publice implicate 

trebuie sa se conformeze pentru a fi in concordanta cu prevederile constitutionale", 

se mai arata in text. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Finanțele propun continuarea reorganizării ANAF: se înființează câteva 

direcții și dispar 2.000 de posturi neocupate 

După ce a apărut în Monitorul oficial prima parte a reorganizării ANAF prin care 

scade numărul de vicepreședinți de la 4 la 3 și inspectorii antifraudă au devenit 

funcționari publici, un nou proiect a apărut în dezbatere publică pe site-ul 

Ministerului Finanțelor. 

Vezi proiectul 

Ce propun Finanțele, conform notei de fundamentare: 

 

• Direcţia generală antifraudă fiscală - structură din cadrul aparatului propriu al 

Agenţiei va fi reorganizată prin diminuarea numărului de direcții din cadrul 

aparatului propriu al aparatului central, a numărului de servicii atât de la nivel 

central cât și teritorial, ceea ce conduce la reducerea numărului de posturi cu 45% 

față de numărul actual de posturi de conducere, dar și la fluidizarea procesului 

decizional. 

 

Practic, actul normativ preia reglementarea OUG nr. 24/2020 cu privire la 

stabilirea încadrării personalului DGAF în cadrul general aplicabil funcționarilor 

publici, aspecte care presupun desființarea funcțiilor publice specifice din cadrul 

DGAF și înființarea unor funcții publice. 

• Înființarea Direcției generale de management al riscului, în subordinea 

președintelui Agenției Naționale de Administrare Fiscală, ca urmare a preluării 

activității de analiză de risc de la structurile cu atribuţii în acest domeniu. 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-23659194-reorganizarea-anaf-monitorul-oficial-inspectorii-antifrauda-devin-functionari-publici.htm
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-02-18-23669944-0-reorganizare-anaf.pdf
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Analiza de risc reprezintă funcţia cheie a planificării activităţii, ANAF 

intenţionând să perfecţioneze utilizarea acestui mecanism pentru eliminarea 

redundanței unor activități, a suprapunerii acțiunilor de control, a abordărilor 

parțiale ale unor riscuri fiscale, dar şi pentru evitarea tratamentelor neunitare și 

disproporționate ale nivelului de risc. 

 

Neexistând o centralizare a managementului riscului, responsabilitatea analizei de 

risc este distribuită atât către nivelul central, cât și către unitățile teritoriale și între 

activitățile Direcția Generală Coordonare Inspecție Fiscală, inspecție fiscală 

persoane fizice, vamă, Direcția Generală de Administrare a Marilor Contribuabili, 

Direcția Generală Antifraudă Fiscală etc. 

 

Prin înființarea acestei structuri centralizate pentru managementul riscului se va 

avea în vedere identificarea și abordarea unitară a riscurilor, ținta fiind reducerea 

decalajului fiscal. 

 

Desemnarea/transferarea/recrutarea unui grup de angajați-cheie către noua direcție 

(pe sistemul unui grup de lucru), sub o conducere capabilă și puternică, pentru a 

planifica, derula și evalua campaniile inițiate (acest lucru include și interacțiunea 

cu mediul privat și consultanții fiscali, notificări în scopul informării și educării 

contribuabililor și inițiative de stimulare a conformării voluntare). 

 

De asemenea, vizează includerea inspecțiilor fiscale cu ținte clar definite și 

transmiterea cazurilor către instanțele care se ocupă de cazurile penale, precum și 

colectarea arieratelor și a sumelor stabilite suplimentar. 

 

• Înființarea Direcției generale de strategie și monitorizare a proceselor în directa 

subordonare a președintelui Agenției Naționale de Administrare Fiscală, prin 

reorganizarea Direcției generale de strategie și relații internaționale. Noua structură 

va constitui un instrument al preşedintelui Agenției pentru estimarea veniturilor și 

pentru urmărirea realizării veniturilor bugetului general consolidat, pentru 

monitorizarea periodică a activităţii instituţiei, a gradului de îndeplinire a 

obiectivelor asumate la nivel general şi specific, îmbunătățirea proceselor de 

activitate şi, la nivel instituțional, îmbunătățirea serviciilor oferite contribuabililor. 
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De menţionat în mod deosebit este că în cadrul Direcției generale de strategie și 

monitorizare a proceselor va funcţiona o structură pentru reforme, la nivel de 

serviciu, având în vedere că o reformă de succes depinde de un bun management al 

proiectelor la nivel central. 

 

De asemenea, ca urmare a reorganizării Direcției generale de strategie și relații 

internaționale, în subordinea conducerii ANAF va funcţiona Direcţia generala de 

relaţii internaţionale . 

 

• Înființarea Unității de management a informației, la nivel de direcție, care să 

cuprindă oameni cu experiență de business, dar şi personal cu experienţă în 

domeniul IT pentru a accelera procesul de informatizare a agenţiei, prioritățile 

instituției în acest domeniu și planurile aferente. Această structură va funcţiona în 

subordinea secretarului general al ANAF ţinând cont că una din principalele 

responsabilităţi ale acestui înalt funcţionar public este aceea de a coordona buna 

funcţionare a compartimentelor şi activităţilor cu caracter funcţional din cadrul 

instituţiei şi asigurarea unei legături operative dintre conducatorul instituţiei şi 

conducătorii tuturor compartimentelor din instituţie şi unităţile subordonate, 

precum şi legătura cu celelalte autorităţi şi organe ale administraţiei publice. 

 

• Modificarea denumirii Direcţiei generale de planificare, monitorizare şi sinteză în 

Direcţia generală de monitorizare venituri şi sinteză, cu menţinerea coordonării 

actuale şi fără modificarea atribuţiilor, noua denumire reflectând în mod corect 

activitatea desfăşurată de structura în cauză. 

 

• Totodată se va proceda la reanalizarea repartizării numărului de posturi pentru 

fiecare administraţie judeţeană, în funcţie de anumite criterii, precum: 

- ponderea veniturilor colectate de fiecare organ fiscal în total venituri realizate, 

- numărul și dispersia în teritoriu a contribuabililor administrați de organele fiscale 

din subordine, 

- costul colectării înregistrat la fiecare unitate fiscală. 

 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 19 februarie 2020 9 

 

O astfel de normare a posturilor, spune nota de fundamentare, în funcţie de 

indicatori concreţi ai activităţii desfăşurate se va dovedi a fi extrem de utilă şi 

oportună în contextul rezultatului unei analize care denotă, la nivel teritorial, 

surplus de personal/posturi la nivelul unor structuri/unităţi în detrimentul altora 

care înregistrează deficit. 

 

Bugetul de venituri și cheltuieli este necesar să se repartizeze atât pe structuri 

fiscale regionale, cât și județene. În acest mod se urmărește o repartizare justă a 

resurselor inclusiv a numărului de personal corespunzător sarcinilor atribuite, 

ținând seama de indicatorii mai sus menționați. 

 

Reorganizarea propusă conduce la eficientizarea activității instituției și la 

reducerea costurilor, având ca efect reducerea funcțiilor de conducere cu 150 

posturi, ceea ce reprezintă aproximativ 5,5%. În acest context, proiectul de act 

normativ propune reducerea cu 2.000 posturi vacante a numărului actual al 

posturilor alocat ANAF. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ciolacu, Ponta şi Tăriceanu cer Avocatului Poporului să sesizeze CCR cu 

privire la OUG pe alegerile anticipate 

Preşedintele interimar al PSD, Marcel Ciolacu, preşedintele Pro România, Victor 

Ponta, şi preşedintele ALDE, Călin Popescu-Tăriceanu, au cerut marţi Avocatului 

Poporului să sesizeze Curtea Constituţională în legătură cu ordonanţa de urgenţă 

referitoare la organizarea alegerilor anticipate, dar şi cu privire la toate cele 25 de 

OUG adoptate de Guvernul Orban în şedinţa din 4 februarie. 

În solicitarea adresată Avocatului Poporului se arată că OUG pe anticipate are 

implicaţii imediate şi directe asupra drepturilor electorale, libertăţilor şi 

îndatoririlor prevăzute de Constituţie. 

"Ordonanţa încalcă prevederile constituţionale sub aspectul nerespectării exigenţei 

constituţionale referitoare la necesitatea asigurării stabilităţii normelor juridice în 

domeniul electoral. (...)  
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Este esenţial ca reglementarea modificărilor şi completărilor aduse sistemului 

electoral, de amploarea celor edictate de către Guvern, să fie realizată, potrivit art. 

73 din Constituţie, prin lege organică adoptată în cadrul dezbaterilor parlamentare. 

(...) Prin modificările şi completările aduse, Guvernul legiferează în materie 

electorală în sensul stabilirii regulilor de desfăşurare a alegerilor parlamentare 

anticipate, însă fără un suport motivaţional legat de existenţa unei situaţii politice 

reale în acest sens. Potrivit preambulului ordonanţei, motivarea adoptării acesteia 

este 'criza politică existentă actuală şi impactul negativ al acesteia asupra activităţii 

Parlamentului şi Guvernului, însă fără prezentarea concretă a circumstanţelor care, 

în opinia Guvernului, ar fundamenta respectiva concluzie", se precizează în 

sesizare, potrivit Agerpres. 

Semnatarii cererii consideră că ordonanţa nu a fost adoptată în considerarea 

vreunei situaţii extraordinare, preambulul actului normativ necuprinzând 'elemente 

cuantificabile prin care să se demonstreze caracterul de urgenţă şi situaţia 

extraordinară în care se află Guvernul' şi care ar pune această autoritate publică în 

imposibilitatea îndeplinirii funcţiei sale de administrare a alegerilor locale şi 

parlamentare din 2020. 

„Astăzi (marți - n.r.) am sesizat Avocatul Poporului în legătură cu Ordonanța de 

Urgență, dată la miezul nopții de Guvernul Orban, prin care a modificat - din nou! 

- legislația privind alegerile și a legiferat practic turismul electoral”, a scris Marcel 

Ciolacu, marți, pe Facebook. 

Liderul interimar al PSD a adăugat că nu astfel de ordonanțe ar trebui să fie 

prioritățile Guvernului. 

„Nu acestea sunt prioritățile românilor, domnule Orban! Nu #turismelectoral își 

doresc românii, ci măsuri concrete menite să le facă viața mai bună. Nu vă mai 

jucați de-a criza politică, învățați să guvernați pentru #oameni și nu vă mai dați 

ordonanțe în interes propriu!”, a conchis Ciolacu. 

Comisia juridică a Senatului a adoptat, marți, raport de respingere pe ordonanța de 

urgență privind alegerile anticipate. Senatul este primă cameră sesizată pe actul 

normativ care se află în Parlament în procedură de urgență. 

http://stiri.tvr.ro/comisia-juridica-a-senatului-a-dat-raport-negativ-pe-ordonan-a-privind-alegerile-anticipate_856551.html#view
http://stiri.tvr.ro/comisia-juridica-a-senatului-a-dat-raport-negativ-pe-ordonan-a-privind-alegerile-anticipate_856551.html#view
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Ordonanţa de urgenţă care reglementează organizarea alegerilor anticipate pentru 

Camera Deputaţilor şi Senat a fost adoptată pe 3 ianuarie, fără avizele Consiliului 

Legislativ. 

OUG prevede trei zile de vot în Diaspora și dublarea numărului de parlamentari de 

diaspora. De asemenea, în cazul alegerilor parlamentare anticipate, data 

desfășurării acestora se stabilește cu cel puțin 50 de zile înaintea votării față de 90 

de zile în prezent, deci se pot organiza anticipate cu 40 de zile mai repede decât in 

prezent. În plus, alegătorii pot vota oriunde se află în ţară la alegerile parlamentare. 

Ordonanţa de urgenţă pentru alegerile anticipate a fost publicată, vineri, în 

Monitorul Oficial. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Congresul FAIR-MediaSind a stabilit strategia de apărare a drepturilor 

lucrătorilor din cultură şi mass-media! 

 

Delegaţii prezenţi la Congresul Extraordinar al Federaţiei Cultură şi Mass-Media 

FAIR- MediaSind ce a avut loc în perioada 17-19 februarie 2020 cu ocazia 

împlinirii a 30 de ani de la înfiinţare, au adoptat direcţiile de acţiune pentru 

apărarea drepturilor lucrătorilor din domeniu în mandatul 2020-2024. Participanţii 

au adoptat următoarele obiective: 

 

Negocierea si semnarea  unui contract colectiv de muncă la nivel de Sector Cultura 

si Mass-Media. 

  

Modificarea Legii salarizarii unice  în vederea unei ierarhizări corecte a funcţiilor 

de execuţie şi de conducere din sector. 

 

Respectarea independenţei editoriale a jurnaliştilor, a libertăţii de exprimare, 

sancţionarea oricărei tentative de cenzură şi respingerea oricărei ingerinţe politice 

în activitatea editorială. 

 

 

http://stiri.tvr.ro/ordonan-a-de-urgen-a-privind-organizarea-alegerilor-anticipate-publicata-in-monitorul-oficial_856416.html#view
http://stiri.tvr.ro/ordonan-a-de-urgen-a-privind-organizarea-alegerilor-anticipate-publicata-in-monitorul-oficial_856416.html#view
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FAIR-MediaSind va sprijini negocierea şi încheierea contractelor colective de 

muncă în instituţiile unde are membri afiliaţi. 

 

Sustinerea sindicatelor membre cu privire la respectarea aplicării prevederilor 

CCM cu privire la protecția muncii, asigurarea condițiilor de muncă, remunerarea 

corectă a timpului suplimentar de muncă, calitatea serviciilor de cazare pentru 

personalul aflat în delegație și respectarea strictă a încadrării în prevederile din fișa 

postului. 

 

Respectarea legalității și transparenței în cheltuirea banului public, sesizarea 

oricărui abuz sau derapaj de la aceste principii. 

 

Sprijin pentru orice proiect de lege care va urmări depolitizarea instituţiilor publice 

de radio şi televiziune şi a CNA, precum şi introducerea taxei mass-media pentru 

Societatea Română de Radiodifuziune, Societatea Română de Televiziune şi 

Agenţia Naţională de Presă AGERPRES, ca garanţie a unei informări corecte a 

cetățenilor, a eliminării distorsiunilor de informare şi a asigurării  independenței 

editoriale a acestor instituții. 

 

FAIR-MediaSind sprijină orice iniţiativă legislativă care vizează reducerea 

fiscalităţii în cazul veniturilor angajaţilor din cultură si mass-media.   

 

Împreună cu Federaţia Internatională a Muzicienilor, Federaţia Europeană a 

Jurnaliştilor,  Federatia Internaţională a Actorilor, Federaţia Internaţională a 

Jurnaliştilor si UNI GLOBAL UNION,  FAIR-MediaSind se va implica în 

creşterea gradului de profesionalizare a membrilor săi prin organizarea de 

seminarii, conferinţe, schimburi de experienţă cu profesioniştii din mass-media 

internaţională. În acest sens, împreună cu reprezentanţii Comitetului Sectorial din 

cultură şi mass-media, FAIR-MediaSind va participa la elaborarea standardelor 

ocupaţionale la nivel european pentru lucratorii din cultură şi mass-media.  

 

FAIR-MediaSind susţine modificarea legislaţiei muncii astfel încât şi lucrătorii 

independenţi să poată beneficia de aceleaşi drepturi cu ale salariaţilor, concedii 

platite, în baza contractelor colective de muncă încheiate la nivelul sectorului 

cultura si mass-media. 
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FAIR-MediaSind susține toate demersurile membrilor afiliaţi din Societatea 

Română de Radiodifuziune  - SRR și Societatea Română de Televiziune – SRTV 

pentru reinstaurarea legalității în aceste două instituții. În acest sens, reiterează 

cererea  de demitere în regim de urgenţă a conducerilor SRR şi SRTV şi   numirea 

în fruntea  acestor instituţii a unor profesioniști care să respecte meseria de jurnalist 

si misiunea publică stabilită prin lege.  

 

FAIR-MediaSind va iniţia demersurile legale în vederea modificării şi completării 

Legii pensiilor publice în sprijinul salariaţilor din cultură şi mass-media. 

 

FAIR- MediaSind va face demersuri către Ministerul Culturii şi Ministerul Muncii 

pentru recunoasterea bolilor profesionale  ale salariaţilor din  domeniu- 

 

FAIR-MediaSind va solicita din partea instituţiilor statului reglementări  riguroase 

privind situatia muncii nenormate pentru lucrătorii din cultură şi mass-media. 

 

FAIR-MediaSind va solicita modificarea şi completarea Legii nr 62/2011 pentru 

deblocarea dialogului social la nivel național, de sector şi de unitate. 

 

Având în vedere faptul că numărul membrilor organizaţiei este într-o continuă 

creştere, fapt ce demonstrează sporirea încrederii salariaţilor în organizaţia noastră, 

ne întăreşte convingerea ca Federaţia Cultură şi Mass-Media FAIR-MediaSind are 

acum profilul unei organizaţii europene care poate apăra şi promova drepturile şi 

interesele membrilor săi. Această misiune poate fi realizată cu succes şi datorită 

sprijinului constant pe care federaţia îl primeşte din partea organizaţiilor la care 

este afiliată cu drepturi depline: Confederaţia Naţională a Sindicatelor Libere 

Frăţia CNSLR-Frăţia, Federaţia Internaţională a Muzicienilor, Federaţia 

Internaţională a Actorilor, Federaţia Internaţională a Jurnaliştilor, Federaţia 

Europeană a Jurnaliştilor, UNI Global UNION şi UNI MEI. 

 
(Sursa: Congresul Federaţiei Cultură şi Mass-Media FAIR-MediaSind) 
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 45 de milioane de euro cheltuiți în 2019 pentru transportul, chiria sau 

diurna magistraților / Aproximativ 390 de milioane de euro, pentru drepturi 

salariale câștigate de magistrați în instanță 

Ministerul Justiției trebuie să plătească în perioada 2020-2024 aproximativ 390 de 

milioane de euro pentru drepturi salariale ale magistraților care și-au recuperat în 

instanță sporuri, de exemplu, în timp ce în ultimii patru ani s-au plătit în acest sens 

aproximativ 200 de milioane de euro, a declarat ministrul desemnat al Justiției, 

Cătălin Predoiu, marți, la audierile din comisia parlamentară. 

Predoiu a vorbit despre "perfecta dezordine în sistemul salarial din justiție", 

spunând că guvernele au pierdut treptat din mână politica salarială în domeniul 

justiției. El a afirmat că legi necorelate și prost scrise în domeniul salarial au 

deschis calea acțiunilor în instanță pentru recuperarea unor sporuri, dobânzi sau 

penalizări, iar hotărârile instanțelor în acest sens "s-au rulat precum un bulgăre de 

zăpadă care a devenit uriaș, în ciuda intervențiilor legislative de eșalonare". 

Potrivit lui Predoiu, pentru plata acestor drepturi obținute în instanță s-au alocat 

următoarele sume: 

 în 2015 - aproximativ 11 milioane de euro 

 în 2016 - 18,3 milioane de euro 

 2017 - 63 de milioane de euro 

 2018 - 38 de milioane de euro 

 în 2019 - 65 de milioane de euro. 

"Sunt bani datorați și plătiți de Guvern rezultați din legi necorelate", a afirmat 

Predoiu. 

El a precizat că, pe baza datelor pe care le are Ministerul Justiției de la instituțiile 

pentru care este ordonator principal de credite, se estimează că pentru perioada 

2020-2024 se vor plăti aproximativ 390,2 milioane de euro pentru drepturi salariale 

stabilite prin hotărâri judecătorești. 
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O altă cheltuială semnificativă în domeniul Justiției este cea pentru diurne, 

transport și chirii. În 2019, Ministerul Justiției, Ministerul Public și instanța 

supremă au alocat și au cheltuit împreună 45 de milioane de euro pentru aceste 

drepturi ale magistraților, a afirmat Predoiu, precizând că în această sumă nu sunt 

incluse și cheltuielile Consiliului Superior al Magistraturii. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ordonanța de urgență privind vânzarea cartelelor prepay doar cu buletinul 

este neconstituțională - Curtea Constituțională 

Ordonanța de urgență privind vânzarea cartelelor prepay doar cu buletinul adoptată 

de Guvernul Dăncilă este neconstituțională, a decis marți Curtea Constituțională. 

 

Amintim că după cazul Caracal Guvernul Dăncilă a impus prin Ordonanță de 

Urgență obligația ca operatorii de telefonie mobilă să colecteze datele personale ale 

celor care cumpără cartele prepay, motivul invocat de autorități fiind identificarea 

și pedepsirea celor care fac farse la 112, dar și reducerea timpilor de intervenție. 

Curtea Constituțională s-a pronunţat marți asupra excepţiei de neconstituţionalitate 

privind Ordonanța de Urgență care modifică legislația legată de sistemul pentru 

apeluri de urgență și comunicațiile electronice. Sesizarea a fost depusă în 

septembrie 2019 de către Avocatul Poporului, care susținea, între altele, că O.U.G. 

nr. 62/2019 "afectează drepturi, libertăți și îndatoriri cetățenești". 

În urma deliberărilor, Curtea Constituțională, cu unanimitate de voturi, a admis 

excepția de neconstituționalitate și a constatat că OUG este neconstituțională, în 

ansamblul său. 

Argumentele CCR: 

 "Curtea a reținut că Guvernul nu a motivat în cuprinsul actului normativ 

criticat situația extraordinară a cărei reglementare nu putea fi amânată și nici 

urgența reglementării, limitându-se la a justifica oportunitatea și necesitatea 

reglementărilor, aspecte care nu se circumscriu criteriilor de 

constituționalitate prevăzute de art.115 alin.(4) din Constituție, așa cum 

acestea au fost dezvoltate în jurisprudența constantă a Curții Constituționale. 



CNSLR Fratia | Revista Presei 19 februarie 2020 16 

 

 Mai mult, Curtea a constatat că principala modificare a Ordonanței de 

urgență a Guvernului nr.111/2011 adusă prin actul supus controlului de 

constituționalitate, respectiv cea referitoare la achiziționarea serviciilor de 

telefonie destinate publicului la puncte mobile pentru care plata se face în 

avans, a fost amânată de două ori, mai întâi până la 31 decembrie 2019, apoi 

până la 31 martie 2020, în condițiile în care Ordonanța de urgență a 

Guvernului nr.62/2019 a fost publicată în Monitorul Oficial al României, 

Partea I, în data de 3 septembrie 2019, fapt care dovedește inexistența 

urgenței reglementării". 

Decizia este definitivă și va fi comunicată celor două Camere ale Parlamentului, 

Guvernului şi Avocatului Poporului. 

Ce spune Avocatul Poporului în sesizarea depusă la CCR: 

 ”Argumentele utilizate în preambulul actului normativ nu sunt de natură să 

justifice situația extraordinară și nici urgența unui act normativ care, 

reglementând obligativitatea colectării datelor cu caracter personal și a 

stocării pe un termen nedefinit a acestora, limitează drastic exercitarea 

dreptului la viață intimă, familială și privată. Cât privește argumentul legat 

de necesitatea stringentă privind localizarea celor care apelează la 112, 

Avocatul Poporului menționează că aceasta era posibilă și prin 

reglementarea anterioară. În plus, din examinarea dispozițiilor legale nu 

rezultă scopul colectării datelor de identificare și nici asigurarea garanțiilor 

că acestea vor fi folosite exclusiv în scopul declarat în preambul. Finalitatea 

urmărită de legiutorul delegat, și anume reducerea apelurilor abuzive prin 

identificarea și sancționarea apelanților abuzivi, prin intermediul colectării 

datelor de identificare ale utilizatorilor de cartele preplătite, nu constituie o 

situație extraordinară, nu este de natură a justifica urgența reglementării. 

 În ceea ce privește completarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 

111/2011 privind comunicaţiile electronice, justificarea oferită nu conține 

elementele necesare pentru care situația care nu poate fi amânată ori 

necesitatea colectării datelor de identificare ale utilizatorilor de cartele 

preplătite prin ordonanţă de urgenţă, cu atât mai mult cât aceeași 

reglementare prin lege a fost supusă controlului a priori de 
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constituționalitate, aceleași norme introduse fiind constatate ca 

neconstituționale. De altfel, urgenţa reglementării nu se justifică nici prin 

prevederile conţinute, întrucât Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr. 

62/2019 nu cuprinde nicio măsură de aplicare imediată de natură să rezolve 

o situaţie extraordinară. Dimpotrivă, aplicarea efectivă a soluției legislative 

privind colectarea datelor de identificare ale utilizatorului final al cartelei 

SIM preplătite se realizează începând cu data de 1 ianuarie 2020. 

 În context, Avocatul Poporului observă faptul că O.U.G. nr. 62/2019 încalcă 

art. 115 alin. (6) din Constituţie, prin afectarea dreptului la viață intimă, 

familială și privată, prevăzut de art. 26 din Legea fundamentală și art. 11 și 

art. 20 prin raportare la art. 8 din Convenția pentru apărarea drepturilor 

omului și a libertăților fundamentale. 

 Avocatul Poporului reamintește faptul că, prin Decizia nr. 461/2014 a Curții 

Constituționale, a fost admisă obiecția de neconstituționalitate a Legii pentru 

modificarea și completarea Ordonanței de Urgență a Guvernului nr. 

111/2011, în ansamblul ei. Comparând textele din actul normativ constatat 

neconstituțional și cele din art. II al ordonanței de urgență criticate, Avocatul 

Poporului observă că unele conțin aceleași soluții legale. 

 În fine, Avocatul Poporului apreciază că actul normativ criticat este în 

contradicție cu dreptul și jurisprudența europeană în materia comunicațiilor 

electronice și nu asigură un cadru adecvat și suficient de protecție a datelor 

cu caracter personal de la dispoziția administratorului SNUAU, conform 

legislației europene în materie, măsura colectării însăși fiind neadcvată în 

sensul depășirii scopului propus – acela de sancționare a apelanților abuzivi 

la Serviciul de urgență.” 

OUG prevede că vânzarea cartelelor SIM preplătite este posibilă doar cu buletinul, 

respectiv după ce prezinți date precum: nume, prenume, adresă, CNP. De 

asemenea, datele personale ale utilizatorilor de telefonie vor fi stocate 5 ani de 

STS, iar amenzile pentru alertarea falsă au crescut de 5 ori, până la 5.000 de lei, și 

vor putea fi aplicate chiar de luna viitoare. 

Intrarea în vigoare a fost amânată până la 1 ianuarie 2020, apoi până la 31 martie 

2020. 
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Schimbările multiple pe care operatorii de telefonie mobilă și partenerii acestora ar 

fi trebuit să le implementeze, până la 1 ianuarie 2020, pentru colectarea datelor 

celor care cumpără cartele telefonice preplătite sunt adevăratele motive pentru care 

Guvernul a decis printr-o altă ordonanță de urgență adoptată în decembrie 2019 

amânarea cu 3 luni a acestei obligații. Neadoptarea acestor măsuri ar fi condus, 

începând cu data de 1 ianuarie 2020, la imposibilitatea furnizării serviciilor de 

telefonie mobilă, se arată în actul normativ. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Presedintele Consiliului Concurentei acuza presiuni: Si politice, si din 

partea mediului de afaceri 

Presedintele Consiliului Concurentei Bogdan Chiritoiu acuza presiuni politice 

asupra institutiei in cursul anului trecut, dar si din partea mediului de afaceri, 

sustintand ca o multinationala a amenintat public institutia, dupa ce acelasi lucru i-l 

spusese in privat, la el in birou. 

 

"Ce mi se pare mie ca a mers mai prost anul trecut, unde as vedea o nota diferita in 

2019 fata de alti ani, este gradul de agresivitate pe care l-am intalnit. Mi se pare ca 

a fost o presiune mai mare pusa asupra institutiei anul trecut si presiunea aceasta 

vine din surse multiple. Avem presiunea politica, care a fost clar mai intensa decat 

in alti ani, nu e neaparat surprinzator, ne intristeaza, dar nu ne surprinde. 

 

Lucrurile care s-au intamplat anul trecut in Romania sunt fara precedent in 

celelalte 27 state membre ale Uniunii la vremea aceea, un lucru cu care Bruxelles-

ul nu s-a mai confruntat, situatii in care avem institutii in Romania care isi aroga, 

considera ca pot sa interpreteze probele in locul instantelor. E ceva care a surprins 

la Bruxelles", a declarat marti presedintele autoritatii de concurenta. 

 

Acesta spune ca agresivitate a fost si din partea mediului de afaceri. 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23577960-adevaratele-motive-pentru-care-vanzarea-cartelelor-prepay-doar-buletinul-fost-amanata-pana-31-martie-2020-dificultatile-legate-colectarea-datelor-personale.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23577960-adevaratele-motive-pentru-care-vanzarea-cartelelor-prepay-doar-buletinul-fost-amanata-pana-31-martie-2020-dificultatile-legate-colectarea-datelor-personale.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23577960-adevaratele-motive-pentru-care-vanzarea-cartelelor-prepay-doar-buletinul-fost-amanata-pana-31-martie-2020-dificultatile-legate-colectarea-datelor-personale.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23577960-adevaratele-motive-pentru-care-vanzarea-cartelelor-prepay-doar-buletinul-fost-amanata-pana-31-martie-2020-dificultatile-legate-colectarea-datelor-personale.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23577960-adevaratele-motive-pentru-care-vanzarea-cartelelor-prepay-doar-buletinul-fost-amanata-pana-31-martie-2020-dificultatile-legate-colectarea-datelor-personale.htm


CNSLR Fratia | Revista Presei 19 februarie 2020 19 

 

"Doi, vedem o agresivitate si din partea mediului de afaceri. Fie ca vorbim de 

firme care sunt mai vechi si care au naravul anilor '90 cand au pornit ele la drum, 

dar vedem genul acesta de comportament si la firme din industrii noi si mi s-a 

parut ciudat, oameni tineri, industrii noi care ai astepta sa se comporte ca in secolul 

XXI. Si a culminat cu ceva ce chiar nu mi se mai intamplase, cand o multinationala 

a amenintat public Consiliul Concurentei, dupa ce acelasi lucru mi-l spusese in 

privat, la mine in birou. 

 

Ma indoiesc ca genul asta de comportament se intampla in tarile de unde vin aceste 

companii sau ca ar fi tolerat in tarile lor. E contraproductiv, ca de ajutat nu are cu 

ce sa ajute, ideea de a face amenintari fie in public, fie in privat, nu vad cu ce poate 

sa te ajute. 

 

Dar cred ca transmite si un mesaj prost catre societate, pentru ca asteptarea mea si 

a multora cand avem de-a face cu companii mari, cu investitori straini care vin in 

Romania, ne asteptam sa aduca, alaturi de capital, de tehnologie si know-how, sa 

aduca si o alta etica, un alt stil de comportament in mediul de afaceri si in relatia cu 

autoritatile. Sa vezi companii reputate, cu produse exceptionale, dar avand un 

comportament care nu e la nivelul etic asteptat, este cel putin dezamagitor", a 

declarat marti Bogdan Chiritoiu. 

 

Surse apropiate discutiilor au declarat marti, pentru News.ro, ca aceste amenintari 

ar fi venit din partea Roche Romania. 

 

"Compania la care s-a referit este Roche Romania. De altfel, compania a incasat 

anul trecut cea mai mare amenda din partea Consiliului Concurentei", au declarat 

pentru News.ro sursele citate. 

 

Contactati de News.ro, reprezentantii companiei nu au negat, limitandu-se la a 

afirma ca isi mentin declaratiile anterioare. 

 

"Nu avem nimic de adaugat fata de declaratia anterioara", au declarat 

reprezentantii Roche Romania, referindu-se la declaratia facuta in momentul 

primirii amenzii de la Consiliul Concurentei. 
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Consiliul Concurentei a anuntat luna trecuta ca a sanctionat compania farmaceutica 

Roche Romania cu amenzi in valoare totala de 59,96 milioane lei (12,85 milioane 

euro) pentru abuz de pozitie dominanta pe piata unor produse oncologice din 

Romania, in urma a doua investigatii declansate in 2017. 

 

La randul sau, Roche Romania a precizat atunci ca va contesta in instanta amenda 

si a acuzat ca, "cu rea-credinta, Consiliul Concurentei nu a luat in considerare o 

serie de dovezi ce sustin nevinovatia companiei". 

 

Sanctiunile au fost aplicate in urma a doua investigatii declansate in anul 2017. 

 

"Pe langa contestarea in instanta a celor doua decizii, ne rezervam dreptul de a 

depune plangere penala impotriva tuturor celor ce se fac vinovati de emiterea 

acestor decizii ce au un vadit caracter partinitor si lipsit de profesionalism", 

spuneau atunci reprezentantii Roche Romania. 

 

Consiliul Concurentei a aplicat in 2019 amenzi in valoare totala de 96,43 milioane 

lei (20,3 milioane euro), din care companiile au recunoscut aproximativ 30%, 

potrivit raportului prezentat marti de autoritatea de concurenta, care a finalizat 14 

investigatii privind incalcarea Legii concurentei, cu 1 mai putin fata de 2018. Din 

cele 14 investigatii finalizate, jumatate au fost cazuri de abuz de pozitie dominanta. 

 

In 2019 au fost declansate noua investigatii privind posibile incalcari ale Legii 

concurentei. La sfarsitul anului 2019, Consiliul Concurentei avea in derulare 32 de 

investigatii privind posibila incalcare a Legii concurentei. 

 

In ceea ce priveste relatia cu instantele de judecata, Consiliul Concurentei a avut 

calitatea procesuala in 207 dosare privind concurenta. In 94% din cazuri Inalta 

Curte de Casatie si Justitie a dat dreptate concurentei. 

(Sursa: ziare.com) 
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 HARTA deficitului de medici: Peste jumătate dintre localitățile din 

România nu au niciun medic de familie sau au medici insuficienți 

 

 

Harta deficitului de medici 

Mai mult de jumătate din localitățile din România (53%) nu au niciun medic de 

familie sau au medici de familie insuficienți, arată cele mai recente date 

centralizate de Federația Națională a Patronatelor Medicilor de Familie și date 

publicității astăzi. 328 de localități (comune) din România nu au nici un medic de 

familie, iar 559.611 de locuitori, adică 2,52% din populația României, nu au nici 

un medic de familie în comuna în care locuiesc. 

Cum arată deficitul de medici de familie în cifre: 

 328 de localități (comune) din România nu au nici un medic de familie. 

 559.611 de locuitori, adică 2,52% din populația României, nu au nici un 

medic de familie în comuna în care locuiesc. 

 din 1.414 de localități (comune și orașe) lipsesc 2.187 de medici de familie. 

 doar 1.496 de localități din România (47%) au suficienți medici de familie. 

 271 de localități au mai mulți medici de familie decât este necesar pentru 

populația existentă. Cel mai mare excedent este în municipiul București, 

urmat de alte centre universitare. 

 România nu este singura țară europeană care se confruntă cu lipsa medicilor 

de familie. Alte țări europene au acționat însă și continuă să acționeze pentru 

a remedia această situație. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-02-18-23668881-46-harta-deficitului-medici.jpg
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 O serie de recomandări ale Comisiei Europene și Organizației Mondiale a 

Sănătății, precum și rapoarte rezultate în urma asistenței tehnice furnizate de 

Banca Mondială și OMS, sunt disponibile Guvernului României pentru a 

face intervențiile necesare imediat. 

 Strategia pentru medicina de familie și planul pentru resurse umane, 

dezvoltate în anul 2012, respectiv 2016, nu au fost transpuse niciodată în 

acțiuni concrete pentru remedierea situației, arată reprezentanții medicilor de 

familie. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministrul Sănătății anunță legea malpraxisului: Avem de 3 ori mai multe 

procese ca SUA 

Ministrul interimar al Sănătății, Victor Costache, a declarat miercuri, la audierea 

din comisiile parlamentare de resort, că este nevoie de o lege a malpraxisului. 

„Este o prioritate pentru noi legea malpraxisului. Avem de 3 ori mai multe procese 

de malpraxis ca SUA. Am ajuns ca in multe spitale sa se practice medicina 

defensiva. Asta ne va distruge sistemul medical”, a zis Costache. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Indicele ROBOR la 3 luni continuă scăderea şi atinge cel mai mic nivel din 

ultimele 3 luni 

Indicele ROBOR la 3 luni, în funcţie de care sunt calculate dobânzile la 

majoritatea creditelor în lei, a coborât la 3,04%, cel mai mic nivel din ultimele 3 

luni, potrivit datelor publicate, miercuri, de Banca Naţională a României (BNR). 

Miercuri, ROBOR la 3 luni a scăzut de la 3,09% la 3,04%. Acesta este cel mai mic 

nivel din 4 decembrie 2019, când a fost tot 3,04%, conform News.ro. 

Totodată, ROBOR la 6 luni a scăzut de la 3,19% la 3,16%. Acesta este cel mai mic 

nivel din 13 decembrie 2019, când a fost 3,16%. 
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ROBOR (Romanian Interbank Offer Rate) este rata medie a dobânzii la care se 

împrumută, între ele, instituţiile bancare din România, în lei, iar evoluţia sa este 

legată, în principal, de nivelul de lichiditate existent în piaţă. 

BNR a publicat, în mai 2019, indicele de referinţă trimestrial pentru creditele 

acordate consumatorilor (IRCC), care va înlocui ROBOR în calculul dobânzilor la 

majoritatea creditelor în lei. Nivelul acestuia, pentru al treilea trimestru din 2019, a 

scăzut la 2,36%, de la 2,66% în T2 2019. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Numărul de locuri de muncă neocupate a fost în al ultimul trimestru din 

2019 de 47.100 

Numărul mediu anual de locuri de muncă vacante din economie, un indicator al 

deficitului de forţă de muncă la nivel naţional, a scăzut în ultimul trimestru din 

2019 cu 8.000 faţă de trimestrul anterior, până la 47.100, arată datele publicate 

miercuri de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

Rata locurilor de muncă vacante a fost 0,95%, în scădere cu 0,16 puncte 

procentuale faţă de trimestrul precedent. 

Comparativ cu acelaşi trimestru al anului 2018, rata locurilor de muncă vacante a 

scăzut cu 0,25 puncte procentuale, iar numărul locurilor de muncă vacante a scăzut 

cu 11.700. 

În trimestrul IV 2019, rate relativ mari ale locurilor de muncă vacante s-au 

înregistrat în activităţi de spectacole, culturale şi recreative (1,73%), sănătate şi 

asistenţă socială (1,69%), respectiv în administraţia publică (1,68%). Cea mai mare 

rată a locurilor de muncă vacante s-a regăsit în alte activităţi de servicii (2,39%). 

În industria prelucrătoare s-a concentrat 23,4% din numărul total al locurilor de 

muncă vacante (11.000 locuri vacante), iar rata a fost de 0,95%. 

Sectorul bugetar a însumat puţin peste 24% din numărul total al locurilor de muncă 

vacante. Astfel, 5.800 locuri vacante se regăsesc în sănătate şi asistenţă socială, 
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4.600 locuri vacante în administraţia publică, respectiv 900 locuri vacante în 

învăţământ. 

La polul opus, rata locurilor de muncă vacante a înregistrat cea mai mică valoare în 

învăţământ (0,27%), iar numărul total al locurilor de muncă vacante în tranzacţii 

imobiliare (100 locuri vacante). 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ministrul Mediului anunță controale la fabricile de ciment: „Deșeurile 

periculoase din alte țări nu au ce căuta în România” 

O investigație jurnalistică transfrontalieră ridică semne uriașe de întrebare privind 

modul în care ajung în România deșeuri periculoase, importate din vestul Europei, 

pe post de combustibil pentru fabrici de ciment. Documentarul „Secrete de 

Ciment”, publicat de Rise Project, arată cum legea este ocolită, atât în România, 

cât și în Italia, în folosul unor afaceriști fără scrupule, al mafiei italiene și al 

funcționarilor corupți. Ministrul interimar al Mediului, Costel Alexe, spune că vor 

fi făcute controale la vămi și la fabricile de ciment, pentru că deșeurile periculoase 

nu ar trebui să ajungă în România. 

„Nu mai pot fi doar bănuieli, încep să fie din ce în ce mai multe surse care vorbesc 

despre incinerarea unor deșeuri periculoase în fabricile de ciment din România. 

Deșeurile periculoase din alte țări nu au ce căuta în țara noastră. Transportul, 

depozitarea sau eliminarea sunt complet interzise”, a spus ministrul interimar al 

Mediului, Costel Alexe, la Digi24. 

Ministrul spune că au fost găsite diverse tertipuri prin care unele companii fentează 

legislația, pentru a aduce astfel de deșeuri în România. 

„Vom declanșa în primul rând controale vamale ale transporturilor de deșeuri care 

intră în țara noastră, fie pentru tranzit sau ca materie primă pentru industria 

reciclării.  

 

https://www.riseproject.ro/articol/video-secrete-de-ciment/
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De asemenea, în paralel avem de gând să controlăm la fabricile de ciment, pentru 

că nu este normal ca noi, la nivel european, să fim campioni la ducerea la groapă 

și, evident, codași la reciclare, să reciclăm gunoi din alte țări, periculos, de altfel, 

dar sub diverse tertipuri ajunge ca și material reciclabil, iar gunoaiele și deșeurile 

din România, în loc să ajungă la reciclare, le vedem pe câmpuri”, a spus Alexe. 

„Vrem să deschidem camioanele de deșeuri care intră în țara noastră, nu doar să ne 

uităm în hârtii. Hârtiile pot spune multe, doar că, atunci când ajungem în situația în 

care cercetăm acele camioane, vom vedea că acestea nu sunt deșeuri reciclabile, ci 

de altă natură. Până acum, instituțiile statului din subordine cred că verificau doar 

hărtiile și documentațiile. Trebuie să facem mai mult de atât”, a spus Alexe. 

„Nu putem permite astfel de practici în România”, a adăugat el. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Cresc pedepsele pentru actele sexuale cu minori sub 14 ani. Orice faptă va fi 

încadrată direct ca viol 

Orice faptă care implică contact sexual cu un minor sub 14 ani se pedepseşte cu 

închisoare de la 5 la 12 ani, potrivit unui amendament la proiectul legislativ iniţiat 

de parlamentari din majoritatea spectrului politic, al cărui raport a fost admis marţi 

de Comisia juridică din Senat. 

Iniţiatorul amendamentului, Şerban Nicolae, a precizat că se impune ridicarea 

limitei minime a pedepsei, de la patru la cinci ani, dar şi a celei maxime, de la 11 la 

12 ani, "dată fiind gravitatea faptei săvârşite cu un minor care nu a împlinit vârsta 

de 14 ani, dacă făptuitorul a împlinit vârsta de 18 ani". 

"Considerăm necesară modificarea actelor legislative care prevăd pedepsirea 

infracţiunilor contra libertăţii şi integrităţii sociale a minorilor, astfel încât orice 

faptă care implică contact sexual cu un minor cu vârstă mai mică de 15 ani să fie în 

mod direct încadrată ca viol, fără a fi nevoie de dovezi care să ateste 

imposibilitatea victimei de a se apăra sau tentativa de a opune rezistenţă.  
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De asemenea, considerăm necesar ca pedeapsa minimă pentru cazurile de viol şi de 

act sexual cu un minor să fie mărită de la trei la patru ani, având în vedere că, în 

prezent, foarte multe dintre pedepsele pronunţate sunt pedepse cu suspendare", se 

arată în expunerea de motive, potrivit Agerpres. 

Potrivit proiectului de act normativ, iniţiativa propusă urmăreşte creşterea 

pedepselor pentru cazurile de abuz împotriva minorilor, astfel încât în astfel de 

cazuri să nu mai poată fi pronunţate sentinţe cu suspendare, mai ales în contextul 

unei diferenţe mari de vârstă. 

"Totodată, diferenţa de vârstă pentru care infracţiunile nu vor fi sancţionate va 

scădea de la 3 la 2 ani, cu scopul de a limita situaţiile în care abuzatorul primeşte 

pedeapsa minimă. De asemenea, propunerea prevede creşterea vârstei minime 

pentru care este un astfel de act poate fi considerat consimţământ, de la 15 la 16 

ani, conform legislaţiei în vigoare", se precizează în textul propus. 

În perioada 2016 - 2018, potrivit înregistrărilor de la ICCJ, au fost date "553 

condamnări definitive pentru cazuri de act sexual cu minor şi alte 962 pentru viol. 

Chiar şi aşa, numeroase cazuri prezentate în presă relevă faptul că de foarte multe 

ori judecătorii schimbă încadrarea faptelor de natură sexuală cu victime minori de 

la viol la act sexual cu minori. În practică, instanţele româneşti continuă să 

încadreze cele mai multe fapte de abuz sexual comise asupra minorilor sub 14 - 15 

ani ca act sexual cu un minor". 

Proiectul legislativ pentru modificarea şi completarea Legii 286/2009 privind 

Codul penal şi a Legii 135/2010 privind Codul de procedură penală cu raportul de 

admitere va ajunge în plenul Senatului, în calitate de primă Cameră legislativă 

sesizată. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 

https://www.agerpres.ro/
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 HARTĂ INTERACTIVĂ Autostrada A0 - noul inel de centură al Capitalei: 

12 ofertanți, printre care multe firme din Turcia sau China, pentru un lot de 9 

km de pe partea de Nord 

 

Autostrada de Centura (A0) a Capitalei 

Compania de Drumuri a scos la licitație trei din cele patru tronsoane ale Autostrăzii 

de Centură (A0) Nord, iar pentru lotul 3 - 8,6 km în Afumați - Cernica, estimat la 

circa 97 de milioane de euro, tocmai ce au fost depuse ofertele: 12 asocieri de 

firme interesate, printre care multe din Turcia sau China. 

În vara anului trecut Compania de Autostrăzi (CNAIR) a scos la licitație trei din 

cele patru loturi ale Autostrăzii de Centură (A0) Nord a Capitalei, o autostradă 

nouă care va avea câte două benzi pe sens. Pe partea de Sud, A0 are 52 de km și 

are toate cele trei contracte deja semnate încă de anul trecut. 

Pentru Lotul 3, circa 8,6 km între DN2(Afumați) și DN3(Cernica), Compania de 

Drumuri anunță că a primit 12 oferte: 

 

1. Aktor Societate Tehnica Anonima (AKTOR S.A.) (Grecia) 

2. CHINA CIVIL ENGINEERING CONSTRUCTION CORPORATION 

(CCECC) (china) 

3. Asocierea Constructii Erbasu SA - Vahostav SK as - Danube Total Grup SRL - 

Concelex SRL (România-Slovacia) 

4. FCC Construccion SA (Spania) 

5. IC Ictas Insaat Sanayi Ve Ticaret AS (Turcia) 

6. Asocierea Impresa Pizzarotti & C SpA - Retter Projectmanagement SRL (Italia) 

7. Intracom Constructions Societe Anonyme Technical and Steel Constructions 

https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-02-8-23650897-46-autostrada-centura-a0-capitalei.jpg
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(INTRAKAT) (Turcia) 

8. Mapa Insaat Ve Ticaret AS (Turcia) 

9. Asocierea Max Boegl Romania SRL- IBB-HIB RomaniA SRL- MAX BÖGL 

STIFTUNG & Co. KG (Germania) 

10. Nurol Insaat ve Ticaret A.S. (Turcia) 

11. Sinohydro Corporation Limited (China) 

12. Asocierea SC SA&PE Construct SRL – SC Spedition UMB SRL – SC 

Tehnostrade SRL (România) 

Lotul 3 - km 39+000-km 47+600 

 

Proiect: DN2(Afumați) - DN3(Cernica) 

Lungime: 8,6 km 

Cost: 97 mil. Euro 

 

Traseul Lotului 3 are o lungime de 8,6 km și se desfășoară pe raza județului Ilfov 

între DN2, în dreptul localității Afumați și DN3 în zona Cernica. De-a lungul 

traseului va fi amenajat un nod rutier la intersecția cu DN2 București - Urziceni la 

km. 40+230. De asemenea, în cadrul contractului vor fi construite 7 pasaje. 

 

Durata contractului este de 30 luni, din care 12 luni perioada de proiectare și 18 

luni perioada de execuție. Garanția lucrărilor este între 5 și 10 ani, în funcție de 

perioada ofertată în cadrul factorului de evaluare. 

---- 

Lotul 2 - km 20+000-km 39+000 

 

Proiect: DN1(Corbeanca)-DN2(Afumați) 

Lungime: 19 km 

Cost: 184 mil. Euro 

 

Pentru Lotul 2, circa 19 km, de la intersecția cu DN1 în apropiere de Otopeni până 

la intersecția cu DN2 în zona Afumați, depunerea ofertelor a venit pe 8 februarie. 

La licitație au depus oferte 11 firme sau asocieri, multe din China sau Turcia, 

majoritatea aceleași ca și acum pe Lotul 3. Aici detalii despre ofertanții de pe Lotul 

2 al A0 Nord. 

https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23650906-harta-interactiva-autostrada-a0-noul-inel-centura-capitalei-11-ofertanti-printre-care-multe-firme-din-turcia-sau-china-pentru-lot-19km-partea-nord.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23650906-harta-interactiva-autostrada-a0-noul-inel-centura-capitalei-11-ofertanti-printre-care-multe-firme-din-turcia-sau-china-pentru-lot-19km-partea-nord.htm
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În septembrie anul trecut au fost depuse ofertele și pentru Lotul 1, 17,5 km, estimat 

la circa 842 mil. lei (circa 176 mil. euro). Din cei 11 ofertanți, 10 sunt aceiași ca la 

lotul 2. Singura diferență la Lotul 1 este că printre ofertanți lipsește Porr (Austria) 

și se regăsește Nurol Insaat ve Ticaret A.S. (Turcia). 

 

Lotul 1 - km 2+500-km 20+000 

 

Proiect: Dj601-DN1(Corbeanca) 

Lungime: 17,5 km 

Cost: 176 mil. Euro 

---- 

Singurul lot care încă nu a fost scos la licitație este Lotul 4, circa 4,5 km, în zona 

Cernica/DN3-A2, întrucât pentru acest tronson trebuie revizuit acordul de mediu. 

 

Lotul 4 - km 39+000-km 47+600 

 

Proiect: DN3(Cernica)-A2 

Lungime: 4,47km 

A0 Sud 

Pe partea de Sud, A0 are o lungime de circa 52 de kilometri și e împărțită în trei 

loturi. Toate cele trei loturi au contracte semnate de anul trecut și primele lucrări ar 

trebui să înceapă anul acesta. 

 

Proiect: autostrada de centură a Capitalei - A0 - semi-inelul sudic 

Lungime: 52 km 

Cost: 519 mil. euro 

 

Lotul 1 

 

Proiect: A2-CF 902 (aproape de Jilava) 

Lungime: 17 km 

Cost: 177 mil. Euro 
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Constructor: Alsim Alarko Sanayi Tesisleri ve Ticaret AS 

Stadiu: contractat pe 26 august 2019 

Început în: licitația începută în iulie 2017 

Termen de finalizare: 12 luni pentru proiectare și 30 de luni pentru desfășurarea 

lucrărilor, odată ce va fi emis ordinul de execuție după semnarea contractelor 

 

Lotul 2 

 

Proiect: CF 902 - DN6 

Lungime: 16,3 km 

Cost: 162 mil. Euro 

Constructor: Alsim Alarko Sanayi Tesisleri ve Ticaret AS 

Stadiu: contract semnat pe 9 martie 2019 

Început în: licitația începută în iulie 2017 

Termen de finalizare: 12 luni pentru proiectare și 30 de luni pentru desfășurarea 

lucrărilor, odată ce va fi emis ordinul de execuție după semnarea contractelor 

 

Lotul 3 

 

Proiect: DN6-A1 

Lungime: 18 km 

Cost: 180 mil. Euro 

Constructor: Asocierea Aktor - Euroconstruct Trading 

Stadiu: contract semnat pe 14 aprilie 2019 

Început în: licitația începută în iulie 2017 

Termen de finalizare: 12 luni pentru proiectare și 30 de luni pentru desfășurarea 

lucrărilor, odată ce va fi emis ordinul de execuție după semnarea contractelor 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Euronews, despre cele mai proaste trenuri din Europa: România și Bulgaria 

se află pe ultimele locuri 

Există un sector din Europa în care pe brazda, acum decolorată, a fostei Cortine de 

Fier, este săpat un semn adânc între cele două emisfere ale Vechiului Continent: 

calea ferată. În unele țări, panoul cu orarul trenurilor este un adevărat lux. 

Se întâmplă de exemplu în Albania, unde din noiembrie 2019, pe căile ferate 

naționale nu au circulat trenuri de călători Cauza: lipsa de bani pentru a plăti 

combustibilul pentru locomotivă. Și nu este prima dată. Nicio notificare oficială cu 

privire la momentul suspendării de către HSH - compania feroviară de stat. 

Reluarea serviciului, în februarie 2020, a fost anunțată de membrii unui grup de pe 

Facebook. 

În 2018, o anchetă realizată de Forumul Economic Mondial a identificat care sunt 

cele mai bune și mai proaste companii feroviare din Europa, folosind un indice 

care evaluează frecvența, punctualitatea, viteza și prețul serviciilor feroviare. Pe 

primele locuri se situează Olanda, Finlanda, Germania și Spania, în timp ce pe 

ultimele se află Bulgaria, România, Slovenia, Grecia și Croația. Dacă raza de 

acţiune se extinde și în țările din afara UE, atunci scorurile devin și mai mici. 

Pe o scară de la 1 la 7, Serbia, Bosnia și Herțegovina și Macedonia obțin 2 puncte. 

Pe ultimul loc al clasamentului se află Albania, cu 1,2 puncte din șapte. 

Cu toate acestea, există o zonă care evidențiază o problemă și mai structurală 

pentru căile ferate din Europa de Sud-Est. Cel mai recent raport al ERA - agenția 

UE care reunește infrastructura feroviară a UE - a relevat date despre accidente, 

victime și persoane grav rănite pentru fiecare dintre cele 28 de țări din Uniune. 

Toate țările Europei Centrale de Est au raportat valori mai proaste decât media 

europeană în unele cazuri, cum ar fi cazul Ungariei și Bulgariei, incidența fiind de 

trei ori mai mare, în timp ce în altele, cum ar fi în România și Estonia, chiar de 

cinci ori mai mare. 

România și Bulgaria se află pe ultimele locuri 

Trenul Oradea - Arad de la ora 07:05 este unul dintre miile de trenuri regionale 

care circulă pe rețeaua feroviară românească.  
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Pasagerii călătoresc zilnic cu o locomotivă din 1937, o adevărată relicvă de 

dinainte de război, care în majoritatea țărilor din vestul Europei ar fi păstrată ca 

piesă de muzeu sau folosită pe liniile turistice. 

La fel ca celelalte trenuri de pe linie, Oradea - Arad parcurge cei 120 de km care 

separă cele două orașe din vestul României în 2 ore și 58 minute, cee ce înseamnă 

în medie 40 km / h. 

''Uneori, câte un pasionat de trenuri soseşte din Germania pentru a fotografia 

această locomotivă'', spune Ion, şef de gară la Zerind, un sat aflat la jumătatea 

drumului dintre cele două oraşe. „Totuși, pentru cei care trebuie să ia trenul în 

fiecare zi, această călătorie nu este deloc o plimbare”, spune el. 

700 de kilometri mai la sud, în Bulgaria, trenul parcurge - însă doar de trei ori pe 

săptămână - cei 34 de kilometri care separă orașele Kyustendil și Gueshevo într-o 

oră și 40 de minute. Starea infrastructurii permite o viteză maximă de 25 km / h, 

care în unele porţiuni ale traseului scade la 15 km / h. 

În acest colț al Europei, starea înapoiată a căilor ferate se observă privind mai ales 

trenurile și infrastructurile. 

Potrivit estimărilor realizate de portalul financiar profit.ro, starea înapoiată a 

acestor două elemente a cauzat căilor ferate române, doar în 2017, întârzieri de 4,5 

milioane de minute, circa 8,6 ani de întârziere în 365 de zile de circulație. Și 

vorbim despre o țară care - conform celui mai recent raport al UIC - Uniunea 

Internațională a Căilor Ferate, a transportat în 2019 aproximativ 53 de milioane de 

pasageri. 

În 2017, firma de consultanță Boston a dezvoltat un studiu care calculează 

performanța feroviară a țărilor UE prin adăugarea nivelurilor de siguranță, 

intensitate de utilizare și calitatea serviciilor. Pe ultimele locuri se află România și 

Bulgaria, cu un scor de 2 din 10. Prima ţară de peste Cortină este Cehia, cu 5 

puncte. 
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O pensie care nu soseşte niciodată 

În țări precum Bulgaria sau România, circulă zilnic trenuri de mâna a doua sau a 

treia, aruncate la începutul anilor 2000 de căile ferate franceze, engleze, germane 

sau daneze. Însă în afara granițelor Uniunii, situația este şi mai gravă. 

Valon este mașinist la Durres, în Albania. În așteptarea colegilor săi, care 

manevrează un tren de marfă, ne spune că toate vehiculele sunt vandalizate, 

vagoanele călătoresc fără lumină și cu geamurile sparte de pietre. "Până şi 

locomotivele sunt deteriorate," spune, indicând farurile. "Au furat chiar și becurile 

farurilor." 

În Moldova, locomotivele vechi din epoca sovietică continuă să circule cu vagoane 

din anii 1960, unde pasagerii stau pe băncuţe de lemn, iar în Bosnia și Herțegovina, 

unele fabrici miniere transportă zilnic vagoane pline cu cărbune trase de 

locomotive cu aburi construite în 1942. 

Nici pe frontul conexiunilor internaționale lucrurile nu stau mai bine: în ultimul 

deceniu, în Bosnia și Herțegovina au fost eliminate singurele trei convoiuri care 

legau Sarajevo de Belgrad, Zagreb și Budapesta. Brano este un croat din Sisak, 

însă lucrează la Sarajevo: „până acum câțiva ani mergeam să îmi vizitez mama cu 

trenul”, spune el, „astăzi sunt obligat să folosesc autobuzul și să mai folosesc apoi 

un alt mijloc de transport. Şi cu trenul era o călătorie lungă, dar acum, este mult 

mai incomod ”. 

În ciuda acestui decalaj faţă de restul continentului, căile ferate din țările Europei 

Centrale și de Est și în Balcani sunt obiectul unui proces de restaurare și reînnoire. 

Datorită investițiilor UE, în Bulgaria și în România sunt în desfășurare lucrări 

masive pentru adaptarea principalelor infrastructuri la standardele europene cu 

scopul de a crește viteza maximă a unor secțiuni până la 140/160 km / h. În 

Macedonia de Nord, Serbia, Muntenegru și Bosnia și Herțegovina, au fost 

achiziționate noi materiale de provenienţă chineză, rusă și spaniolă pentru a integra 

parcul de locomotive și vagoane. 
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Totuși, acestea sunt intervenții care afectează în mare parte principalele artere de 

trafic: intenția declarată de Uniunea Europeană este consolidarea coridoarelor de 

transport transeuropene TEN pentru a reduce decalajul de siguranță și viteză cu 

alte țări ale UE. 

Cu toate acestea, există riscul ca pasagerii care locuiesc departe de rutele principale 

să continue să fie deserviţi de o cale ferată de a doua sau chiar de a treia clasă, care 

foloseşte trenuri postbelice a căror uşi rămân deschise. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Asztalos Csaba: Ungaria preia din atribuțiile statului român în Transilvania 

Ungaria preia, în mod indirect, din atribuțiile statului român și „construiește o 

identitate națională pe un teritoriu, adică într-un bazin carpatic, care depășește 

granițele de stat”, a declarat într-un interviu pentru Europa Liberă, șeful Consiliului 

Național pentru Combaterea Discriminării, Asztalos Csaba. 

 

Potrivit acestuia, în foarte multe cazuri, statul maghiar face pentru minoritatea 

maghiară din Transilvania ceea ce nu face statul român care „într-un fel sau altul, a 

închis ușa, câte o dată chiar în nas, comunității maghiare”. 

„Am cerut Universitate în limba maghiară și nu am primit. Așa că statul ungar a 

înființat Universitatea Sapientia; am cerut televiziune în limba maghiară. Nu am 

primit. Așa că a venit statul maghiar și a înființat entitățile de media. Am cerut la 

Universitatea de Medicină din Târgu-Mureș să avem și predare în limba maghiară. 

Această Universitate de Medicină din Târgu Mureș a fost înființată de Regele 

Mihai, ca universitate cu predare exclusivă în limba maghiară, și astăzi s-a ajuns 

acolo încât nu se respectă Legea Educației și nu s-a înființat linia de predare în 

limba maghiară, nu poți să faci practică bilingv în acest moment. Așa că oamenii 

se gândesc să creeze o altă universitate de medicină în limba maghiară. Din nou, 

tot ce v-am spus înseamnă, cumva, autoizolare, dacă doriți, nu neapărat în sensul 

peiorativ. Am solicitat anumite bunuri, retrocedări de imobile, unele le-am primit, 

altele nu, altele sunt renaționalizate. Ani la rând statul maghiar a investit în 

infrastructura imobiliară, școlară, socială, grădinițe etc.  

https://romania.europalibera.org/a/ungaria-preia-din-atribu%C8%9Biile-statului-rom%C3%A2n-%C3%AEn-transilvania-interviu-cu-%C8%99eful-cncd-asztalos-csaba/30440009.html
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Am solicitat, la un moment dat, administrarea unui stadion în Sfântul Gheorghe, 

adică așa cum s-a făcut și în cadrul altor localități. S-a refuzat, a decis guvernul că 

are să finanțeze cu nu știu câte milioane de euro construcția unui nou stadion, ca 

atare se lucrează la acest lucru, și pot să vă dau multe alte exemple în care statul 

român, într-un fel sau altul, a închis ușa, câte o dată chiar în nas, comunității 

maghiare”, a spus Asztalos Csaba pentru Europa Liberă. 

 

În opinia sa, „o problemă uriașă” pentru comunitatea maghiară este modalitatea în 

care se predă limba română. Și în acest caz, a precizat șeful CNCD, statul maghiar 

finanțează meditațiile la limba română pentru copiii din Harghita și Covasna. 

 

„Studiile în piața muncii arată că avem o discriminare destul de importantă, 15-20 

la sută salarii mai mici pentru maghiari, pentru că nu vorbesc limba română. Și, din 

nou, revenim la autosegregare, caută locuri de muncă la firme unde se vorbește în 

interior limba maghiară, tocmai pentru a nu fi expuși, deseori, hărțuirii. Și atunci, 

ce face statul român? Menține de 30 de ani același sistem de predare a limbii 

române, care e falimentar, merge pe vechea abordare, trebuie să cunoști limba 

română, altfel nu ești loial statului român. Da, este important să înveți limba 

română, este o obligație cetățenească s-o înveți, dar tu, stat român, răspunzi de 

acest lucru. Dar atunci generează o politică publică prin care poți să atingi acest 

scop. Altfel, avem din nou izolare și segregare”, a mai spus el. (Interviul integral 

poate fi citit pe Europa Liberă) 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Marea Britanie va avea un nou sistem de imigrație din 2021. Anunțul 

ambasadorului UK la București 

Marea Britanie va avea un nou sistem pentru cei care vor să emigreze. Decizia a 

fost luată de membrii noului cabinet. Noul sistem de imigrație britanic se va baza 

pe puncte și va intra în vigoare din ianuarie 2021. 

Andrew Noble, ambasadorul Marii Britanii la București: „Numai despre cei care 

vor să emigreze, pentru cei stabiliți sistemul nostru face un progres enorm, avem 

500.000 de români înregistrați.  

https://romania.europalibera.org/a/ungaria-preia-din-atribu%C8%9Biile-statului-rom%C3%A2n-%C3%AEn-transilvania-interviu-cu-%C8%99eful-cncd-asztalos-csaba/30440009.html
https://romania.europalibera.org/a/ungaria-preia-din-atribu%C8%9Biile-statului-rom%C3%A2n-%C3%AEn-transilvania-interviu-cu-%C8%99eful-cncd-asztalos-csaba/30440009.html
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Pentru cei care vor să viziteze Marea Britanie sistemul va rămâne la fel, puteți să 

stați până la 3 luni dacă sunteți vizitatori sau pe bază de afaceri. 

Sistemul de bază va fi asemănător cu cel din Australia, dar încă nu știm cum va 

funcționa. Ținta noastră este să avem un sistem deschis către toată lumea și care 

va funcționa pe baza obiectivelor și pe bază de puncte. Dacă nu aveți destule 

puncte, probabil nu puteți să vă mutați în Marea Britanie”. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Războiul civil din Ucraina a reizbucnit cu putere în Donbas - Președintele 

Zelenski a convocat Consiliul pentru Securitate şi Apărare Naţională 

Cel puţin un soldat ucrainean a fost ucis iar alţi patru răniţi în lupte cu separatiştii 

pro-ruşi în estul Ucrainei marţi dimineaţă, a anunţat Kievul, dând publicităţii un 

bilanţ al confruntărilor de o violenţă ieşită din comun în ultima perioadă, 

informează AFP şi Ukrinform, citate de Agerpres. 

 Rebelii pro-ruşi au încercat să străpungă linia frontului, recurgând în special la 

mitraliere de calibrul 120 mm, potrivit autorităţilor ucrainene. 

 

„Rebelii şi ocupanţii (ruşi) au pus la cale o provocare cinică”, într-o „tentativă de a 

face să eşueze procesul de pace”, a acuzat pe Facebook preşedintele ucrainean 

Volodimir Zelenski, anunţând că a convocat o reuniune a Consiliului pentru 

Securitate şi Apărare Naţională (SNBO) pentru a decide măsurile care necesită a fi 

luate în acest context. 

 

„Politica noastră de a pune capăt războiului rămâne neschimbată, la fel şi 

determinarea noastră de a riposta la orice agresiune militară împotriva Ucrainei”, a 

asigurat şeful statului. 

 

„Suntem încrezători că această provocare nu va schimba cursul (spre pace), pentru 

că doar bazându-te pe o armată puternică poţi să stai la masa negocierilor, iar noi 

ne apropiem cu încredere de încheierea războiului”, a spus preşedintele ucrainean, 

adăugând că rebelii şi „ocupanţii” au primit riposta cuvenită din partea forţelor 

armate ucrainene. 

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2020/02/18/escaladarea-situatiei-din-donbas-zelenski-a-convocat-consiliul-pentru-securitate-si-aparare-nationala--451150
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Rebelii separatişti, conform Kievului, au atacat în cursul dimineţii poziţii ale 

trupelor guvernamentale în apropiere de localităţile Novotoşkovskoe şi Krîmskoe, 

la mai puţin de 10 kilometri de unul dintre cele trei sectoare de unde părţile 

beligerante şi-au retras forţele anul trecut. 

 

Comandamentul ucrainean pentru operaţiunile din estul ţării a indicat într-un 

comunicat, citat de Rbc.ua, că separatiştii au efectuat atacul în Donbas folosind 

tancuri şi grupuri de sabotaj şi recunoaştere. 

 

Conform unor informaţii actualizate, rebelii au deschis focul asupra poziţiilor 

ucrainene în zona localităţilor Novotoşkovskoe, Orehovo, Krîmskoe, Popasnaia şi 

Hutor Volnî folosind arme interzise prin acordurile de la Minsk. 

 

După atacul de marţi al rebelilor, Ambasada SUA la Kiev a cerut Rusiei să 

respecte acordurile de pace de la Minsk, notează Agerpres. 

„Suntem extrem de îngrijoraţi în legătură cu informaţiile privind escaladarea 

conflictului în Donbas, cerem insistent Moscovei să respecte obligaţiile care îi 

revin în conformitate cu acordurile de la Minsk şi documentele adoptate în cadrul 

summiturilor în format Normandia”, se menţionează într-o declaraţie a ambasadei 

americane postată pe Twitter, conform Ukrainska Pravda. 

 

Kremlinul a reacţionat prin vocea purtătorului său de cuvânt, Dmitri Peskov, care a 

spus că Moscova încearcă să clarifice împrejurările care au dus la acest episod 

violent din Donbas, după care se vor putea trage concluzii. 

 

Ucraina se confruntă de aproape şase ani cu un război cu separatiştii pro-ruşi, care 

a făcut peste 13.000 de morţi şi a dus la strămutarea a aproximativ 1,5 milioane de 

persoane. 

 

Intensitatea luptelor s-a diminuat considerabil după semnarea acordurilor de pace 

la Minsk în februarie 2015, dar violenţele izbucnesc cu regularitate crescând 

bilanţul morţilor. 
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O anumită destindere a relaţiilor între Kiev şi Moscova, acuzată că-i sprijină pe 

rebeli, a fost observată de la sosirea la putere anul trecut a lui Volodimir Zelenski, 

care s-a întâlnit în decembrie cu preşedintele rus Vladimir Putin în cadrul unui 

summit de pace la Paris. Dar rezolvarea politică a acestui ultim conflict fierbinte 

din Europa nu a progresat decât timid, mai scrie Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 


